
2 انتظاريكهازدانشگاهيانميرود
مهر ماه و مقطع بازگش��ايي دانش��گاه ها و مراكز آموزش عالي كشور، 
فرصتي ديگر براي بازخواني جايگاه و نقش دانشگاه در مسير پيشرفت 
و تعالي كشور است. امسال نيز آغاز سال تحصيلي مراكز آموزشي كشور 
با ابلاغ سياست هاي كلي علم و فناوري )نظام آموزش عالي، تحقيقات و 
فناوري( از سوي رهبر معظم انقلاب اسلامي مصادف شد كه اين خود 

دليل روشني است بر انتظارات نظام اسلامي از دانشگاه. 
رهبر معظم انقلاب اس��لامي در ابتداي س��ال جاري، علم و دانش را 
به عنوان يكي از سه كانون اصلي مولد قدرت ملي بيان كردند و طبعاً از 
دانشگاه و مراكز علمي كشور، نقش آفريني ويژه اي در جهت تحقق اين 
هدف متعالي انتظار مي رود. مطالعه روند پيشرفت هاي علمي كشور 
در دو دهه اخير نيز به خوبي بيانگر اين نكته مهم است كه وجود آرامش 
و فضاي مثبت علمي در محيط دانشگاه رابطه مستقيمي با رشد علمي 
و فناورانه كشور داشته است. از اين جهت به وضوح و روشني مي توان 
دريافت يكي از الزامات و بايسته هاي اقتدارافزايي علمي كشور، توجه 

به آرامش و حفظ فضاي علمي دانشگاه هاست. 
با اين حال گاه مشاهده شده است كه برخي جريانات ذي نفع سياسي 
مس��ير ديگري را پيموده اند. در برهه اي از تاري��خ تحولات اجتماعي 
كش��ور، جريان تجديدنظرطلب به دانش��گاه به عنوان س��رپلي براي 
تحقق مقاصد سياسي خويش مي نگريست. در چارچوب راهبرد كلان 
اين جريان، يعني »فش��ار از پايين، چانه زني در بالا«، قش��ر دانشجو 
به عنوان قشري پيش��رو و فعال در نقش پياده نظامي تصور مي شد كه 
در مس��ير امتيازگيري هاي سياس��ي اين جريان به طرف مقابل فشار 

وارد مي كرد. 
ناظران و فعالان باتجربه تر عرصه دانشگاهي هنوز از ياد نبرده اند اين 
جمله استراتژيس��ت معروف جريان تجديدنظرطلب را كه »جنبش 
دانشجويي« را »حرف مفت«)!( مي خواند و شگفت آور اينكه او همان 
بود كه چند سال پيش از اين در طراحي راهبرد پيش گفته، دانشجو را 

به عنوان ابزار پيش برنده اين راهبرد معرفي كرده بود. 
در نگاه چنين جرياناتي اصولاً دانش��جو و دانش��گاه خود از اصالت و 
ارزشي برخوردار نيستند مگر آنكه در مس��ير تحقق اهداف سياسي 
اين جريانات ارزيابي گردند.  در مقابل نظام اس��لامي، براي دانشگاه 
مرتبه اي به مراتب والاتر از بازيچه شدن در عرصه سياسي را قائل است 
و از دانشگاه انتظار مي رود نه تنها دنباله رو مقاصد سياسي سياست بازان 
نباش��د، بلكه هدايت پيشرفت و تعالي كشور در مس��ير صحيح نيز از 
درون دانشگاه باشد. در چنين نگرشي، دانشگاه نه »پيرو« كه »پيشرو« 
است و دانشگاهيان از نقش آفريني خويش غافل نمي شوند. به تعبير 
رهبر معظم انقلاب اسلامي » بايد همه مراقبت كنند - هم استادان، 
هم مديران، هم مؤثرين و متنفذين در دانشگاه ها - كه فضاي دانشگاه 
به سمت مس��ائل پوچ حركت نكند؛ فضا، فضاي دنباله گيري مسائل 
اصلي و اساسي باشد. گفتمان علم و گفتمان پيشرفت علمي و گفتمان 
پيشرفت عمومي كشور بر دانشگاه ها همچنان حاكم باشد. البته اينجا 
هم دشمناني هستند كه مايلند حتي مسائل صنفي در دانشگاه ها به 
سمت مسائل سياس��ي و جنجال هاي سياس��ي گرايش پيدا كند، از 
اين بايد پرهيز كرد. اين براي يك دانش��گاه افتخار نيست كه مسائل 
اساسي آن تحت الشعاع مسائل كوچك و كم اهميت و احياناً تحت تأثير 
جريان هاي سياسي واقع شود. فضاي دانشگاه بايد يك فضايي باشد كه 

در آنجا علم و عالمِ بتواند زيست مناسب خودش را داشته باشد.«
اكنون و در فصل بازگش��ايي مراكز علمي، دانشگاه ها در آغاز برهه اي 
مهم و سرنوشت س��از قرار دارند. عرصه دانشگاه، عرصه تقابل دو نگاه 
و رويكرد كاملًا متضاد است. به زبان س��اده تر، رويكردي كه دانشگاه 
را براي پيشرفت كش��ور و رويكرد ديگري كه دانشگاه را براي مقاصد 
خويش مي خواهد. اينكه كدام رويكرد بتواند در سال تحصيلي جديد 
بر ديگري غلبه يابد، امري است كه متأثر از مؤلفه هاي مختلفي است 
و از مهم ترين آنها، عنصر مديريتي است. اينكه مديران دانشگاه ها و در 
سطحي كلان تر مسئولان وزارت علوم كدام مسير را تقويت خواهند 

كرد، بسيار تعيين كننده خواهد بود. 
در طول يك س��ال و اندي كه از عمر دولت يازدهم مي گذرد، تس��لط 
وزرا و سرپرستاني كه گرايشي آش��كار در عرصه سياسي و مديريتي به 
تجديدنظرطلبان داشته اند، دلسوزان را دغدغه مند كرده است. هرچند 
با استيضاح وزير سابق، بار ديگر خطوط قرمز نظام در خصوص فتنه گران 
و تجديدنظرطلبان به خوبي برجسته شد، اما نگراني ها همچنان به قوت 
خود باقي است.  عده اي از ناظران سياسي معتقدند، تجديدنظرطلبان در 
دوره جديد به دانشگاه به عنوان سرپلي براي بازگشت به قدرت و لولايي 
براي عبور از دولت يازدهم نگاه مي كنند. طبعاً در چنين شرايطي سال 
تحصيلي جديد، فرصتي بي نظير براي اين جريان به جهت بازس��ازي 
سياسي و تشكيلاتي خويش است كه قرائن و شواهد موجود هم آشكارا 

از تلاش براي بهره گيري از اين فرصت خبر مي دهد. 
وج��ه نگران كننده تر اين تلاش آنجاس��ت ك��ه با توجه به پيش��ينه 
فرصت طلبانه و نگاه ابزاري اين جريان به دانشگاه، تلاش شود تا اين 
محيط به عرصه اي براي تحقق امتياز گيري و قدرت طلبي هاي سياسي 
بدل ش��ود و هيچ بعيد نيس��ت كه حتي تا مرز برهم خوردن آرامش 

دانشگاه نيز پيش روند. 
در اينجا بايد منتظر ماند و ديد سكاندار آينده وزارت علوم چه كسي 
خواهد بود؟ و مسئولان دانشگاه ها در اين ميان به كدام رويكرد گرايش 

خواهند داشت. 

ديدگاه مردم درباره محور سخنراني روحاني در نيويورك
 خبرگزاري نسيم طي يك نظرسنجي پيامكي، از 
مخاطبان خود خواس��ته تا نظر خودش��ان را در 
خصوص موضوعاتي كه آقاي روحاني مي تواند در س��خنراني خود در 

مجمع عمومي سازمان ملل محور قرار دهد، ارائه كنند. 
براساس نتايج استخراج شده تا عصر ديروز ديدگاه مخاطبان درباره محور 
سخنراني رئيس جمهور به ترتيب عبارتند از: حفظ اقتدار و هيبت جمهوري 
اسلامي، دفاع جانانه از دستاوردهاي نظام، تبيين سياست اصولي ايران 
مبني بر مبارزه با تروريسم به هر ش��كل چه داعش و چه ساير گروه هاي 
منطقه اي، تبيين سياست اصولي ايران در باره تأسيسات هسته اي خود، 
نماياندن چهره منفي ش��وراي امنيت و تحريم هاي ظالمانه، بحث هاي 
زيس��ت محيطي اعم از ضرورت اج��راي پيمان كيوتو ب��راي لايه ازن و 
همچنين بحران آب در جهان، اعتمادسازى جهانى در زمينه حقوق بشر، و 
صلح آميز بودن انرژى هسته اى، بيان واقعيات سياسى اجتماعى و اقتصادى 
ايران، تبيين پيشرفت هاي جمهوري اسلامي، تبيين نياز به انرژي هسته اي 
در ايران، رفع تحريم، دفاع ازحقوق هسته اي، انتقاد از رژيم صهيونيستي 
درحمله به غزه، اعتراض به تحريم ها، اعتراض به سياست دوگانه امريكا در 

مقابله باتروريسم و استرداد تروريست هاي مجاهدين خلق )منافقين(.
......................................................................................................................

درخواست » ندا« براي تسريع صدور مجوز
 مسئول كميته اطلاع رساني و تبليغات تشكل »نداي 
ايرانيان« از وزارت كشور درخواست كرد تا پرونده مجوز 
فعاليت تشكل »نداي ايرانيان« و س��اير احزاب هر چه 
سريع تر بررسي شود.  بهروز شجاعي از وزارت كشور درخواست كرد تا پرونده 
مجوز فعاليت تشكل »نداي ايرانيان« و ساير احزاب هر چه سريع تر بررسي شود 
و در اين باره گفت: پس از آنكه چهار سال با تنش و بحران را پشت سر گذاشتيم، 
يك سال از روي كار آمدن دولت تدبير و اميد مي گذرد و آقاي روحاني و وزارت 
كشور كشور تلاش كردند فضاي آرام سياسي را به كشور بازگردانند.  وي با بيان 
اينكه دولت بايد براي با نشاط كردن فضاي سياسي اقدام كند، اظهار داشت: 
نشاط فضاي سياسي ميسر نمي شود مگر اينكه دولت به احزاب اصولگرا و 
اصلاح طلب كه در انتظار دريافت مجوز قانوني هستند اجازه فعاليت بدهد.  
شجاعي با بيان اينكه تشكل نداي ايرانيان چند هفته پيش مدارك كامل را به 
وزارت كشور ارائه داده است، تصريح كرد: از وزارت كشور انتظار داريم هر چه 

سريع تر بررسي شود و براي صدور مجوز آن اقدامات لازم صورت گيرد. 
......................................................................................................................

ارسال پرونده مرتضوي به وزارت اطلاعات
 يكي از وكلاي شاكي در پرونده سعيد مرتضوي 
گفت كه پرونده آق��اي مرتضوي ب��راي ادامه 
تحقيقات مقدماتي به وزارت اطلاعات فرستاده 
شد.  مصطفي ترك  همداني با بيان اينكه »پيش از اين به همراه دو نفر 
ديگر از ش��اكيان مرتضوي و طبق قانون ارتقاي سلامت نظام اداري و 
مقابله با فساد مصوب سال 90، خواستار رسيدگي اين پرونده توسط 
وزارت اطلاعات ش��ده بوديم« اظهار كرد: در مراجعه اي كه امروز به 
دادسراي كاركنان دولت داش��تم اعلام شد كه پرونده مرتضوي براي 

ادامه تحقيقات به وزارت اطلاعات فرستاده شده است. 

واكنش واعظي به نامه اژه اي
دولتمعتقدبهحذفمحتوايمجرمانه

شبكههاياجتماعياست
وزير ارتباطات و فن�اوري اطلاعات در خصوص نام�ه اخير معاون 
اول قوه قضائيه به اين وزارتخانه جهت ح�ذف مصاديق مجرمانه 
از س�امانه ارتباطي اينترنتي گف�ت: درباره محت�واي مجرمانه به 
طور جدي اعتقاد داريم كه حذف ش�ود و اين حرف درستي است. 
محمود واعظي در گفت وگو با فارس در خصوص نامه اخير معاون اول 
قوه قضائيه به اين وزارتخانه جهت حذف مصاديق مجرمانه از س��امانه 
ارتباطي اينترنتي گفت: ما در اين رابطه قطعا كار كرده ايم و هم اكنون 
نيز كار مي كنيم. وي افزود: درباره محتواي مجرمانه به طور جدي اعتقاد 
داريم كه حذف شود و اين حرف درستي است. وزير ارتباطات و فناوري 
اطلاعات گفت: اما اينكه با مس��دود كردن بخواهيم اين كار را درست 
كنيم، حرف ديگري اس��ت. پيش از اين معاون اول ق��وه قضائيه طي 
نامه اي به وزير ارتباطات، نوشته بود: در اجراي دستور رياست محترم 
قوه قضائيه ظرف مدت حداكثر يك ماه نسبت به فراهم آوري زمينه و 
بستر فني مورد نياز مسدودسازي و كنترل اطلاعاتي مؤثر شبكه هاي 
ياد ش��ده اقدام عاجل صورت پذيرد، در غير اين صورت قوه قضائيه در 
راستاي وظايف ذاتي خود نسبت به مسدودسازي شبكه هاي اجتماعي 
داراي محتواي مجرمانه اقدام مقتضي را به عمل آورده و با متخلفين از 

دستورات قضايي در هر رده اي طبق قانون برخورد خواهد نمود. 
......................................................................................................................

با تشكيل كميته 8 نفره در جامعه روحانيت آعاز شد
اصولگراياندرمسيروحدتانتخاباتي

ي�ك عض�و جامع�ه روحاني�ت مب�ارز از حض�ور تق�وي و 
انتخاب�ات جامع�ه روحاني�ت  پورم���حم�دي در كميت�ه 
ب�راي م����جل�س خب�رگان و مجل�س ده�م خب�ر داد. 
به گ��زارش ف��ارس، كميت��ه سياس��ي جامع��ه روحانيت مب��ارز كه 
مصباحي مقدم از تشكيل آن با دو كارگروه انتخاباتي مجلس خبرگان 
و مجلس دهم خبر داده اس��ت، با عضويت هشت نفر از اعضاي جامعه 
روحانيت مبارز تشكيل خواهد شد. در اين كميته سياسي حجت الاسلام 
ابوترابي فرد، حجت الاسلام تقوي، حجت الاسلام معزي، حجت الاسلام 

مصباحي مقدم و حجت الاسلام پورمحمدي حضور دارند. 
در همين زمينه حجت الاسلام جعفر ش��جوني عضو جامعه روحانيت 
مبارز در گفت و گو با خبرنگار حوزه اح��زاب خبرگزاري فارس، درباره 
جزئيات تشكيل كميته سياسي جامعه روحانيت براي مجلس خبرگان 
و مجلس دهم اظهار داشت: در حال حاضر مديريت جلسات بر عهده 
آيت الله موحدي كرماني اس��ت اما در اين كميته سياسي افرادي مثل 
آقاي تقوي و آقاي پورمحمدي نيز حضور دارند. حجت الاسلام حسين 
ابراهيمي ديگر عضو جامعه روحانيت مبارز نيز در اين باره گفت: از 30 

عضو جامعه روحانيت، هشت نفر در اين كميته فعاليت مي كنند. 
......................................................................................................................
پيشنهادقطعاتصالاتسانتريفيوژهايايران

مضحكاست
ام�ور  در  اس�لامي  ش�وراي  مجل�س  رئي�س  مش�اور 
قط�ع  ب�راي  ام���ريكايي ه�ا  پيش����نهاد  بين المل�ل 
اتص�الات س�انتريفي���وژهاي اي�ران را مضح�ك خوان�د. 
حس��ين شيخ الاس��لام در گفت وگو با فارس، درباره پيش��نهاد جديد 
امريكايي ها به تي��م مذاكره كننده هس��ته اي مبني بر قط��ع اتصالات 
سانتريفيوژ ها به عنوان يك گام اعتماد ساز از سوي ايران، گفت: من مطمئن 
نيستم كه آنها اين پيشنهاد را رسماً به ما داده باشند چراكه صرفاً مطبوعات 
غربي آن را اعلام كردند. وي با اشاره به اينكه امريكايي ها احتمالاً عاقل تر 
از اين هستند كه چنين پيشنهاد مضحكي به ما بدهند، افزود: اگر چنين 
پيشنهادي رسما از سوي مقامات امريكايي ارائه شده باشد نشان دهنده 
نگاه بچگانه آنها به مذاك��رات يا احمق فرض كردن طرف ايراني اس��ت. 
شيخ الاسلام ادامه داد: بر فرض ارائه رسمي آن از سوي امريكايي ها بايد 
پرسيد آنها با علم به اينكه قطع اتصالات سانتريفيوژ ها يقينا از سوي ايران 
رد مي شود پس چرا اين پيشنهاد را طرح مي كنند، تصريح كرد: ارائه چنين 
پيشنهاداتي توهين به ملت ايران و بازي كردن با حيثيت كشورمان است.

88498443سرويس  سياسي

محمدجواد اخوان

اينجا محل منازعه  و تسويه حساب نيست
ادامه از صفحه اول

اگر بخواهيم تصميم امام را درست بدانيم اما در قالب ادبيات عاميانه 
بگوييم »به امام فشار آوردن«، »امام چاره اي نداشت«، »مجبور بود« 
و ... نوعي توهين به امام است. امامي كه در حوادث كمرشكن انقلاب 
چون كوه ايستاد و خلأ رجايي، باهنر، قدوسي، بهشتي، مطهري، مفتح 

و ... را يك تنه پركرد نمي تواند تسليم هيچ تصميم غير الهي شود.
و در پذيرش قطعنامه نيز آن را انج��ام »تكليف الهي« مي داند. بدون 
ترديد موسوي جفاي بزرگي به انقلاب كرد و ظلم وي و دوستانش تا 
ابد به عنوان يك نقطه تاريك خواهد ماند. اما اينكه ظلم 1388 را به 
سال 1362 ببريم و آنجا تسويه كنيم، با سيره امام سازگار نيست. چرا 
عملكرد موسوي در جنگ از 1367 )پايان جنگ( تا سال 1388 نقد 
نشد؟ اگر اقدامات خود سرانه اي داش��ته يا معتقد به مبارزه با دشمن 
نبوده است چرا در اين 21 سال مورد نقد قرار نگرفته است؟ چرا وقتي 
رضايي و هاشمي ميل مشترك براي نشس��تن بر كرسي قدرت پيدا 
مي كنند، اسناد 20 س��ال پيش را علني مي كنند؟ رفتارهاي اينگونه 
نش��ان مي دهد كه آلوده كردن دفاع مقدس به خاطر مطامع امروزي 
رخ مي نمايد و غفلت از محوريت امام در جنگ باعث مي ش��ود به اين 
وادي وارد شويم كه مردم بگويند »اينها فرزندان ما را به ميدان جنگ 

مي بردند؟ و به فرمان اينها...؟«
امام در پايان جنگ، مهمترين دس��تاورد آن را »استمرار روح اسلام 
انقلابي« دانستند. اگر مي خواهيم مسئولان ديروز جنگ را نقد كنيم 
بايد از آنان بپرسيم شما با استمرار اين روح بعد از جنگ چه كرديد؟ 
آيا موافق اس��تمرار آن روح بعد از جنگ بوديد؟ براي ساري و جاري 
ماندن آن چه اقدامي كرده ايد؟ و ... اين منازعه مي تواند در بستر حال 
كشور تعريف شود اما آنجا كه امام مسئوليت پذيرفت و همه چيز را به 
جان خريد و »از هر آنچه گفته بود گذش��ت« شماتت ديگران گرفتار 
آمدن در تناقضات و سست كردن نسلي است كه جنگ را مي خواند و 

مي شنود اما نمي بيند.

متهمپروندهنفتي3شناسنامهداشت
سخنگوي قوه قضائيه در نشست خبري:

 س��خنگوي قوه قضائيه از سه شناس��نامه داشتن
»ب. ز« ،  عاقبت پرونده هاي نگين غرب، كمپوست، 
روغن پالم، »م. ر«، مجروح ش��دن يك روحاني و 
همچنين اجراي حكم پنج مجرم در ملأ عام، تعيين 
تكليف استفاده از شبكه هاي مجازي خارجي و تهيه 

لايحه امر به معروف سخن گفت. 
  دو اتفاق در پرونده به اصطلاح نفتي

غلامحسين محس��ني اژه اي در شصت و نهمين 
نشست خبري با اصحاب رسانه ضمن گراميداشت 
هفته دفاع مق��دس گفت: درخص��وص پرونده به 

اصطلاح نفتي دو اتفاق افتاده است. 
وي افزود: مش��خص ش��د متهم اي��ن پرونده در 
مقاطعي از سه شناسنامه اس��تفاده مي كرده و از 
اين شناسنامه ها بهره برداري هايي مي كرده است، 
داشتن سه شناس��نامه در يك زمان خودش جرم 

است. 
اژه اي گفت: او توانس��ته بود در مدتي از افرادي در 
داخل زندان اس��تفاده كند و اطلاعاتي را به خارج 
زندان برساند كه اين واسطه ها پيدا  و افراد متخلف 
بازداش��ت ش��دند و همين امر باب جديدي را در 

پرونده باز كرد. 
معاون اول قوه قضائيه درباره س��وابق قبلي متهم 
اظهارداش��ت: 2 س��ال حبس و بيش از 20 چك 
برگشتي از سوابق قبلي اين متهم است البته غير 
از شكايت شركت نفت ش��كايت ديگري هم براي 
ايشان به وجود آمده است، در حال حاضر 10 نفر در 
بازداشت به سر مي برند و همچنين از بعضي بانك ها 

و مديرعامل شان تحقيق به عمل آمده است. 
  تسويه حساب با طلبكاران »نگين غرب«

غلامحسين محسني اژه اي درباره آخرين جزئيات 
پرونده نگين غرب گفت: در اين پرونده حكم صادر 
شده اس��ت و توجه ويژه اي در اين پرونده صورت 
گرفت تا بتوان اموال و طلب شكات را استيفا كرد و 

در اين زمينه خيلي زحمت كشيده شد. 
وي افزود: آخرين خبري كه من تا پايان مرداد دارم 
7472 نفر تسويه حساب شدند كه از بين اين تعداد 
1170 نفر ظرف 40 روز آخر حسابشان تسويه شد. 
معاون اول قوه قضائيه اظهارداش��ت: كارفرماي دو 

پروژه اين پرونده تغيير يافته است. 
وي همچنين درباره پرونده كمپوست گفت: شكات 
اين پرون��ده به بش از 8000 نفر رس��يده اس��ت، 
همچنين 12 نفر تحت تعقيب هستند و 9 نفر در 

بازداشت به سر مي برند. 
وي بيان داش��ت: اموالي كه تا الان شناسايي شده 

است تكاپوي طلب تمام طلبكاران نيست. 
س��خنگوي قوه قضائيه ادامه داد: ظ��رف روزهاي 
گذشته چند حكم علني در ملأ عام  اجرا شد كه طبق 
حكم آن سه نفر در استان فارس، دو نفر در استان 

همدان و يك نفر در استان قم اجرا شد. 
وي درب��اره جرائم اي��ن مجرمين گفت: س��رقت 
مسلحانه، سرقت همراه با آزار براي بعضي تجاوز به 
عنف همچنين يكي از آنها در خريد و فروش 900 

كيلو ترياك شركت داشت كه اين شخص سال ها 
تحت تعقيب ب��ود، حتي فردي را ب��ه نام خودش 
معرفي ك��رده بود كه وي مدت ها ب��ه جاي وي در 

بازداشت به سر مي برد. 
   اصل بر  مسدود نشدن   شبكه هاي اجتماعي

مع��اون اول قوه قضائي��ه در ادامه به ش��بكه هاي 
اجتماعي پرداخت و تصريح كرد: در مورد شبكه هاي 
اجتماعي چيزي كه انتظار بوده و هست اين است 
كه دس��تگاه مس��ئول تلاش خود را انجام دهد تا 
شبكه هاي اجتماعي وجود داشته باشند و مردم هم 
استفاده هاي خوب ببرند ولي در عين حال شرايطي 
فراهم شود كه موارد مخالف عفت، اخلاق و امنيت 

در آنجا نباشد يا به حداقل برسد. 
اژه اي ادام��ه داد: ما تلاش مي كنيم زيرس��اخت و 
ابزارهاي مورد نياز فراهم شود تا از اين سيستم ها كه 
هم قابل استفاده كارهاي خوب و كارهاي بد دارد در 

زمينه  كارهاي خوب استفاده شود. 
معاون اول قوه قضائيه گفت: در اواخر سال گذشته 
و اوايل امسال به ما قول دادند ظرف سه ماه تلاش 
مي كنيم تا محتواي مجرمانه تعدادي از شبكه هاي 
اجتماعي پالايش ش��ود تا اين ش��بكه ها مسدود 
نشوند و باشند و هم در عين حال محتواي مجرمانه 

توزيع نشود. 
وي ادامه داد: چن��د ماه از اين قضيه گذش��ته كه 
اين امر صورت نگرفت و به دس��تور آيت الله آملي 
لاريجاني خطاب به وزير ارتباطات نامه اي نوشته 
شد تا سازوكار مورد نياز فراهم شود تا مردم محروم 

از استفاده خوب شبكه هاي اجتماعي نشوند. 
 ورود دادسرا به ماجراي  روغن پالم 

غلامحسين محس��ني اژه اي در ادامه گفت: بحث 
سلامت مردم بسيار مهم اس��ت و بحمدالله وزارت 
بهداشت و آقاي هاشمي به جد در زمينه روغن پالم 

وارد شده اند. 
سخنگوي قوه قضائيه افزود: حتماً قوه قضائيه با تمام 
توان كمك مي كند تا چيزي كه لازم است در اختيار 
مردم قرار گيرد اعم از غذا، دارو و. . . تا وزارت بهداشت 
در اين زمينه موفق باشد و اگر كسي در اين زمينه 
دچار جرمي شد در اولويت رسيدگي قرار مي گيرد. 
اژه  اي تصريح كرد: در نشست قبلي گفتم كه هنوز 
نامه اي در خصوص واصل نشده اما يكي دو روز بعد 
نامه واصل ش��د؛ دادسرا وارد ش��ده و دولت آبادي 
گفته به جد دنبال مسئله هستيم و قوه قضائيه نيز 
در اين قضيه پالم و ساير موارد بهداشت و سلامت 

كمك مي كند. 
وي در پاس��خ به س��ؤالي در مورد اظهارات تركان 
مش��اور ارش��د رئيس جمهور در مورد بازنگردان 
اموال مس��ئولان دوره قبلي گفت: نامه و ش��ماره 

نامه را بدهند. 
   اشكال »م. ر« وارد نيست

غلامحسين محسني اژه اي در پاسخ به سؤالي در 
مورد مكاتبه با وزير ارتباطات و س��ازوكار پالايش 
محتواي مجرمانه از ش��بكه هاي اجتماي گفت: با 

واسطه ش��نيده ام كه وزارت مربوطه مشغول و در 
حال تلاش است تا كاري كه برعهده دارد انجام دهد.  
ما منتظر مي مانيم و اميدواريم تا آنجا كه ش��دني 

است انجام شود. 
اژه اي در پاسخ به س��ؤالاتي در مورد اظهارات »م 
ر« معاون رئيس جمهور سابق اظهار داشت: ايشان 
با فرض اينك��ه حكم صادر نش��ده مطالبي مرقوم 
كردند. با توجه به اينكه حكم صادر شده اشكالات 
وارد نيست، به نظرم حداقل مطالبي را كه گفتند 

وارد نيست. 
سخنگوي قوه قضائيه در پاسخ به سؤالي پيرامون 
گشت انصار حزب الله بيان داشت: اعلام كرده اند كه 
ما خلاف قانون عمل نمي كنيم و ان شاءالله چيزي كه 

شما مي گوييد پيش نمي آيد. 
وي در پاس��خ به س��ؤالي در مورد مكاتب��ه با وزير 
ارتباطات و اس��تقلال قوا تصريح كرد: به اس��تناد 
قانون تعيين مصاديق مجرمانه كه پيش بيني كرده 
محتواي مجرمانه پالايش شود، كارگروه مربوط به 
جلسات تشكيل شده و خود آقايان هم قائل به اين 

مسئله هستند و اميدواريم كار صورت گيرد. 
معاون اول قوه قضائيه درباره پايش محتواي سايت ها 
مانند فيسبوك توسط قوه قضائيه اعلام كرد: اگر 
بشود جلوي فسادي را گرفت ما مسئوليم جلوي آن 
فساد را بگيريم حتي اگر تا 80 درصد بتوان جلوي 
فس��اد را گرفت بايد به همان مقدار تلاش كنيم تا 

جلوي فساد گرفته شود. 
وي تصريح كرد: متخصصان مي گويند مي توانيم 
امكاناتي را فراهم  كنيم كه مردم از اين ش��بكه ها 
استفاده كنند و در عين حال از محتواي مجرمانه و 
مفسدانه آن هم جلوگيري كنيم و براي اين منظور 

سه ماه فرصت خواسته اند. 
غلامحسين محسني اژه اي درباره كيفرخواست و 
حكم فردي كه در خارج از كشور بوده و در پرونده 
مه آفريد دستگير شده، گفت: حكم و كيفرخواست 

هنوز صادر نشده است. 
  4 بازداشتي  در پرونده  جراحت يك روحاني

غلامحسين محس��ني اژه اي در خصوص ضرب و 
جرح يك روحاني در كهن دژ اصفهان توسط اراذل و 
اوباش گفت: در اين ماجرا چهار نفر بازداشت شدند 

و پرونده در حال رسيدگي است. 
سخنگوي قوه قضائيه در واكنش به اظهارات يكي 
از خبرنگاران مبني براينكه يكي از شكات پرونده 
تأمين اجتماعي گفته كه پرونده مرتضوي به وزارت 
اطلاعات ارجاع ش��ده، گفت: من چنين چيزي را 
نشنيدم كه پرونده به وزارت اطلاعات رفته باشد، 
پرونده همچنان در دادس��را است و حكمي صادر 
نش��ده ضمن اينكه پرونده ديگر اين فرد در ديوان 

عالي كشور نيز هنوز نهايي نشده است. 
سخنگوي قوه قضائيه همچنين در پاسخ به سؤال 
خبرنگار روزنامه ج��وان مبني بر اينك��ه افزايش 
شهريه دانش��گاه آزاد با واكنش برخي دانشجويان 
و نمايندگان مجلس، مواجه ش��ده آيا قوه قضائيه 

به عنوان مدعي العموم در موضوع دانشگاه آزاد كه 
ميليون ها دانشجو دارد، وارد مي شود يا خير، گفت: 
قوه قضائيه تا الان در اين موضوع ورودي پيدا نكرده 

و از آينده هم خبري ندارم. 
   برخورد با شبكه هاي   خلاف مصلحت نظام

اژه اي در پاسخ به اين سؤال كه آيا غيرفعال كردن 
برخي نرم افزارها، همچون وايبر و واتس آپ به دليل 
كاهش چشمگير درآمد مخابرات نيست، گفت: به 
هيچ وجه اينگونه نيست. همه ما بايد از تكنولوژي 
اس��تفاده كينم اما اين را قبول داري��م كه اگر يك 
سيستم يا شبكه اي در جهت خلاف مصلحت نظام 

يا عفت عمومي كار كرد بايد با آن برخورد شود. 
غلامحسين محس��ني اژه اي در شصت و نهمين 
نشس��ت خبري خود با اصحاب رسانه در مورد امر 
به معروف و نهي از منكر گفت: در نشست هايي كه 
از ابتداي سال تاكنون داشته ايم در تلاشيم تا يك 
لايحه جامع تهيه و تقديم مجلس كنيم تا وظايف 

دستگاه ها مشخص شود. 
وي افزود: خيلي از منكرات ديگري هس��ت كه در 
دس��تگاه هاي اداري مختلف انجام مي شود و بايد 
جلوگيري شود بنابراين ما در معاونت پيشگيري 
از جرم و معاونت فرهنگي به دنبال تهيه اين لايحه 

هستيم. 
غلامحسين محس��ني اژه اي در پاسخ به سؤالي 
مبني بر اينك��ه تخلفاتي كه منتس��ب به دولت 
گذشته مي شود و شائبه اس��تفاده از بيت المال 
در آن وارد است آيا مدعي العموم وارد مي شود، 
گفت: مدعي العموم بايد در ابتدا مطلع بش��ود و 

بعد وارد شود. 
وي اف��زود: يك��ي از راه ه��اي مطل��ع ش��دن 
مدعي العموم اين اس��ت كه آن دس��تگاهي كه 
حسابرسي مي كند قوه قضائيه را مطلع مي كند 
يا س��ازمان بازرسي كل كش��ور يا بازرسي خود 
س��ازمان ها يا حت��ي اطلاعات مردم��ي موجب 
آگاهي مدعي العموم ش��ود. با فرض اطلاع پيدا 
ك��ردن از اس��تفاده از بيت المال توس��ط دولت 

گذشته مدعي العموم وارد مي شود. 
وي درباره فيلترينگ يا توقيف نشريات و نشريات 
الكترونيكي اظهار داشت: ما يك قانون مطبوعات 
داريم كه طبق آن نشريات بايد مجوزشان را از هيئت 
نظارت و مطبوعات بگيرند همچنين طبق اصلاحيه 
آن نشريات الكترونيكي هم در حكم همان است. 
حال سؤال پيش مي آيد آيا تمام سايت ها، وبلاگ ها 

و خبرگزاري ها نشريات الكترونيكي هستند؟
وي افزود: آيا نش��ريات الكترونيكي را بايد هيئت 
نظارت بر مطبوعات توقيف كند يا نهادهاي ديگري 
هم بايد اين كار را انجام دهند؟ بنابراين اگر نشريه اي 
تخلف كرد قوه قضائيه هم مي تواند مستقيماً وارد 
ش��ود و همچنين اختياراتي ه��م كارگروه تعيين 

مصاديق مجرمانه در اين زمينه دارد. 
محس��ني اژه اي تصريح كرد: كارگ��روه تعيين 
مصاديق مجرمانه، قوه قضائي��ه، هيئت نظارت 
بر مطبوعات مي توانند نشريه اي را توقيف كنند 
حالا بحث اينجاس��ت ك��ه آيا اگر يك��ي از اين 
دستگاه ها وارد شد آن دس��تگاه ديگر مي تواند 

وارد شود يا خير؟!
وي ادامه داد: اگ��ر حتي يكي از آن دس��تگاه ها از 
نظر خود برگردد نظر دس��تگاه ديگر به قوت خود 
باقي است، در ضمن اگر بنابراين باشد سايتي كه 
ثبت نشده است را وزارت ارشاد تعيين تكليف كند 
بايد تمام سايت ها را تعيين تكليف كند و نمي تواند 
بخشي از آن را انتخاب كند، اين موضوع قابل بحث 

است و بايد جمع بندي بشود. 

  نگاه

معاون ستاد كل نيروهاي مسلح درباره ادعاي 
مس�ئولان امريكاي�ي مبن�ي ب�ر گفت وگو با 
هيئت جمهوري اس�لامي ايران درباره داعش 
و چگونگي هم�كاري در مقابله با اين گروه در 
حاشيه مذاكرات هسته اي گفت: امريكايي ها 
خيل�ي ت�لاش مي كنن�د ك�ه مش�روعيت 
خودش�ان را در برخ�ورد با داع�ش از طريق 
جمهوري اس�لامي اي�ران به دس�ت بياورند. 
به گزارش ايس��نا، س��ردار مس��عود جزايري در 
مصاحبه با شبكه العالم با بيان اينكه امريكا براي 
مقابله با داعش احتياج به مشروعيت دارد، تأكيد 
كرد: ما صراحتا اعلام مي كنيم ك��ه امريكا فاقد 
مشروعيت لازم براي مقابله با تروريسم است؛ براي 
اينكه در همان لحظه اي كه امريكا اعلام مي كند 
عليه تروريست ها مي جنگد، خودش تروريسم را 
پرورش مي دهد. سردار جزايري در پاسخ به اين 

سؤال كه آيا هيئت ايراني اختيار گفت وگو در اين 
زمينه را دارد، اظهار داشت: آنچه كه من مي دانم، 
هيئت ايراني مذاكره كننده در امور هسته اي فقط 
صلاحيتش در مورد مباحث هسته اي است آن هم 
در چارچوبي كه براي آن تعيين شده است، البته 
ممكن است كه امريكايي ها كلمه اي از داعش را 
ذكر كرده باشند ولي مش��خص نيست كه پاسخ 

هيئت ايراني چه باشد. 
معاون س��تاد كل نيروهاي مس��لح، درباره دليل 
حض��ور نيافت��ن اي��ران در ائت��لاف بين المللي 
ضد داعش ب��ه فرماندهي امريكا گف��ت: يكي از 
ائتلاف هاي دروغين و مضحك تاريخي، در شرايط 
امروز در منطقه غرب آس��يا در حال شكل گيري 
است. خيلي جاي تعجب دارد كساني كه تا ديروز 
از هر جه��ت تروريس��م را در منطقه حس��اس و 
استراتژيك غرب آسيا ايجاد كردند و پرورش دادند 

و به جان م��ردم منطقه انداختن��د، امروز مدعي 
هس��تند كه مي خواهند ائتلافي عليه تروريس��م 
داش��ته باش��ند. وي با تأكيد بر اينكه اين ائتلاف 
تروريست ها عليه تروريست ها است، خاطرنشان 
كرد: به نظر من اين يك مضحكه تاريخي است و 
براي اين امر قرائن، شواهد و دلايل زيادي وجود 
دارد. س��ردار جزايري در پاسخ به س��ؤالي درباره 
ادعاي امريكا مبني بر اينكه واش��نگتن از تهران 
هيچ گونه دعوتي براي شركت در ائتلاف نداشته 
است، گفت: به عنوان يك مقام مسئول، به صراحت 
عرض مي كنم كه امريكايي ها دروغ مي گويند؛ هم 
شخص اوباما و هم وزير خارجه و ساير مسئولانشان 
در ش��رايط مختلفي از ايران دعوت كردند كه به 
اصطلاح به اين ائتلاف بپيوندد. وي افزود: بديهي 
است كه ايران به آنها پاسخ منفي مي دهد و داد و 
آنها از روي عصبانيت اع��لام كردند كه ما ايران را 

وارد اين ائتلاف نمي كنيم. طبيعي است كه ايران 
در يك ائتلاف دروغين ش��ركت نمي كند. سردار 
جزايري تأكيد كرد: ما معتقديم آنچه كه ما امروز 
تحت عنوان تروريسم داريم، ريشه در كاخ سفيد و 
سرويس هاي اطلاعاتي و امنيتي امريكا و انگليس 
و بعضي كش��ورهاي اروپايي و با مشاركت بعضي 
كشورهاي منطقه دارد. معاون ستاد كل نيروهاي 
مس��لح افزود: امريكا در برابر سير نزولي كه دچار 
آن شده است و پايگاه هاي خودش را يكي پس از 
ديگري از دست مي دهد؛ دست به تلاش و اقدام 
مذبوحانه اي زده است و به بهانه مبارزه با تروريسم 
تلاش مي كن��د ائتلافي از شكس��ت  خوردگان را 
در منطقه ش��كل بدهد بلكه به اين وسيله بتواند 
حضور خودش را در منطق��ه ادامه دهد تا بلكه به 
افكار عمومي مردم امريكا و مردم منطقه و س��اير 

دنيا پاسخي بدهد. 

در مورد شبكه هاي اجتماعي 
چي�زي ك�ه انتظار ب�وده و 
هست اين است كه دستگاه 
مسئول تلاش خود را انجام 
دهد تا شبكه هاي اجتماعي 
وجود داشته باشند و مردم 
هم استفاده هاي خوب ببرند 
ولي در عين حال شرايطي 
فراهم شود كه موارد مخالف 
عف�ت، اخ�لاق و امنيت در 
آنجا نباشد يا به حداقل برسد

معاون ستاد كل نيروهاي مسلح:
امريكا مشروعيت مقابله با تروريسم را ندارد

علي رضائي
   گزارش
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